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Culturele sector  -  Diversifiëring inkomsten

Recent verscheen in de Nederlandse pers volgend krantenartikel waarin hoogleraar 
mecenaatstudies Helleke van den Braber haar licht laat schijnen over de relatie tussen 
makers (uit de culturele sector) en gevers https://www.trouw.nl/cultuur-
media/hoogleraar-mecenaatstudies-helleke-van-den-braber-makers-en-gevers-moeten-
in-de-benen-komen~bbaa355e/.

Wat van den Braber het meest intrigeert aan het mecenaatschap, is hoe die relatie 
tussen gever en maker verloopt, het getouwtrek. De moderne mecenas wil immers 
inspraak en koppelt eisen aan een gift: ik betaal dus ik bepaal. De maker wil iets met de 
gever, want geld geeft artistieke vrijheid maar zet die relatie ook onder spanning. Voor 
gevers gaat het vaak om een zakelijke transactie: ik ben genereus, ik wil helpen dus ik 
mag er iets tegenover stellen. Kunstenaars van hun kant willen hun autonomie niet 
inleveren.

Bij een mecenas wordt vaak gedacht aan een schatrijke kunstliefhebber. Dat is lang niet 
altijd het geval.

Zo vinden steeds meer makers en gevers de weg naar crowdfunding. Acties die niet altijd 
grote bedragen opleveren, maar dankzij sociale netwerken wel een enorm publiek 
bereiken. De maker maakt er zijn/haar merk bekender mee en hoopt er gevers mee 
terug te laten komen.

Volgens de hoogleraar is de mix van inkomsten - zowel subsidies, bedrijfssponsering als 
particuliere financiering - de toekomst voor de culturele sector.

Ook in Vlaanderen zijn we overtuigd van een mix aan inkomsten voor de culturele 
organisaties en delen we de mening van de hoogleraar dat mecenaat, crowdfunding voor 
alle types van culturele organisaties (groot en klein, diverse subsectoren, van lokaal, 
regionaal, Vlaams en internationaal belang) aan de slag kunnen. Cultuurloket speelt 
daarin een voorname rol.

Door corona is de roep om steun van veel makers nog luider. Voor zover ze het veld kan 
overzien, valt het van den Braber op dat mensen die toch al gaven, nog meer geven en 
verwijst hiervoor o.a. naar de mensen die een cultureel abonnement hebben, dat ze 
tijdens de lockdown vrijwillig hebben doorbetaald, en geld van tickets voor afgelaste 
voorstellingen, concerten of festivals dat niet werd teruggeëist.
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De minister heeft tijdens de eerste lockdown zelf opgeroepen om solidariteit aan de dag 
te leggen voor de getroffen culturele sector en ticketgelden niet terug te vragen omdat 
dat cultuurhuizen in de problemen zou brengen.

1. Zien we een evolutie tijdens de laatste jaren dat culturele organisaties (brede sector) 
meer aandacht hebben voor de mix aan inkomsten? Zijn er verschillen tussen 
grote/kleine organisaties? Zijn er verschillen tussen diverse subsectoren in de 
culturele sector?

2. Ziet de minister, naast de inspanningen die Cultuurloket doet, bijkomende noden om 
de culturele en creatieve sector daarin verder te begeleiden?

3. In welke mate kan ook het onderwijs en het hoger onderwijs inspelen op deze 
kansen?

4. Erkent de minister ook het spanningsveld zoals omschreven door hoogleraar van den 
Braber tussen enerzijds de eisen van de mecenas en de druk daarvan op makers of 
de druk op het algemeen belang? Hoe kunnen we daar een zo goed mogelijk 
evenwicht vinden?

5. Corona heeft in 2020 een flinke schok veroorzaakt in de culturele sector: 

a) Heeft de minister of zijn diensten er zicht op in welke mate het Vlaamse publiek 
in groten getale gevolg heeft gegeven aan de oproep van de minister om 
ticketgelden niet terug te eisen?

b) Zijn mecenassen of de Vlamingen in het algemeen guller of minder gul in dit 
coronajaar? Zijn daar verklaringen voor? Welke impact kan dat op langere 
termijn hebben?
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1. De coronacrisis maakt de noodzaak om anders naar de eigen organisatie en de 
werkpraktijk te kijken ook voor de cultuursector erg voelbaar. Cultuurloket is m.b.t. 
dit onderwerp een belangrijke actor die in rechtstreeks contact staat met de 
cultuursector. In hun dienstverlening zien ze dan ook een stijging in het aantal 
adviesvragen over een duurzame financieringsmix. 

Cultuurloket merkt ook dat de kennis over de mogelijkheden toeneemt, de vragen 
gaan minder over wat de mogelijkheden zijn, maar over het hoe van de samenstelling 
van een financieringsmix. Dat laatste zien ze ook aan het stijgende aantal deelnemers 
voor hun opleidingen en webinars over dit onderwerp.  Die interesse zien ze zowel bij 
grote organisaties als startende organisaties, en komt terug in alle subsectoren. De 
context van de vragen is daarbij wel erg verschillend: een starter beschikt (nog niet) 
over structurele werkingsmiddelen en is op zoek naar informatie over de 
financieringsinstrumenten en hoe die ingepast kunnen worden in het businessplan en 
het daarbij horende financieel plan. Starters hebben het vooral moeilijk om voldoende 
personele en materiële middelen te mobiliseren om een goede strategie uit te werken. 
Bij grotere organisaties is het eerder een kwestie van prioritering, budget toewijzen, 
uitbesteden of de juiste mensen vinden. 

Dat alles vraagt, zeker nu de vragen specifieker en minder verkennend worden, meer 
maatwerk door Cultuurloket, en daarbij hangen zakelijke en financiële advisering vaak 
samen.

Cultuurloket merkt een aantal hiaten op die ze in de brede cultuursector zien 
opduiken:

- Overheidssubsidie wordt ook gezien als een erkenning voor de maatschappelijke 
en artistieke meerwaarde. 

- Moeite met zakelijk langetermijndenken: de cultuursector (en hoger onderwijs dat 
opleidt tot de sector) is nog erg gericht op projectmatig denken en heeft moeite 
met het maken van langetermijnplannen. De keuze voor een financieringsmix op 
lange termijn wordt daarbij nog ervaren als te risicovol en een beperking van de 
artistieke vrijheid. Er blijft dus terughoudendheid bestaan voor het gebruik van 
aanvullende financieringsvormen als bv. een lening of mecenaat. 

- Moeite met draagvlak: hoe overtuig ik mijn bestuursorgaan en achterban van het 
beogen van een kleiner aandeel subsidie in de financieringsmix?  

- Gebrek aan data: er zijn in Vlaanderen vrij weinig data publiek bekend van de 
huidige financieringsmix bij culturele actoren. 

2. De huidige begeleiding van Cultuurloket bestaat uit informeren en oriënteren in 
eerstelijnsadvies en opleidingstrajecten en webinars. Ze staan in nauw contact met de 
steunpunten om verder te verkennen hoe sectorspecifiek inzicht en zakelijke 
begeleiding elkaar verder kunnen versterken. Ze geloven erin dat verdere uitwerking 
van begeleiding op maat een sleutel tot succes kan zijn. Cultuurloket verwijst hierbij 
naar twee buitenlandse voorbeelden waar begeleiding en de opbouw van een 
financieringsmix direct op elkaar aansluiten.



- Canada:
Het Business for the Arts programma in Canada heeft tot doel de 
bedrijfswereld te inspireren om partnerschappen op te zetten met de kunsten 
om via deze weg voor een bloeiende culturele sector te zorgen. Hiervoor zet 
Business for the Arts verschillende programma’s op waaronder Artsvest. 
Artsvest stimuleert investeringen in kunst door matchfunding 
(sponsorbijdragen worden onder bepaalde voorwaarden verdubbeld door het 
fonds) en door sponsorshiptraining voor kunstorganisaties. Artsvest wordt 
gefinancierd door federale en provinciale of gemeentelijke overheden. Het 
programma richt zich rechtstreeks tot kleine en middelgrote kunstorganisaties. 
Het doel is om duurzame partnerschappen tussen kunstorganisaties en 
bedrijven te bouwen en sponsormogelijkheden voor kunstorganisaties in gang 
te zetten.  

Ik besef dat dit voorbeeld enkel over de kunsten gaat maar het geeft wel 
inspiratie.

- Nederland:
Daar zijn lokale fondsen die bij een aantal meerjarige subsidies in het 
subsidieplan een afbouw van de subsidiemiddelen vragen over de jaren en een 
opbouw van andere financiering/inkomsten. Aanvragers kunnen doorheen de 
jaren door het verstrekkende fonds of de lokale ondersteuningsorganisatie 
voor cultuur begeleiding krijgen om ook financieel deze plannen waar te 
maken en tegenover de afbouw van overheidsmiddelen een duurzame opbouw 
van andere middelen in te richten. 

Wat beide voorbeelden met elkaar gemeen hebben, is dat ze in combinatie met een 
subsidieaanvraag, begeleiding voorzien en dat de begeleiding van het financierings- en 
zakelijk advies sterk met elkaar verweven zijn. Ze geven inspiratie in welke lijn het 
aanbod van Cultuurloket nog beter kan afgestemd worden op de noden.

3. Ik ben niet bevoegd voor onderwijs maar ik weet dat het hoger kunstonderwijs binnen 
het onderwijscurriculum weliswaar aandacht heeft voor de zakelijke kant van de 
beroepspraktijk van de (afstuderende) kunstenaar of kunstvakdocent. Hier ligt de 
uitdaging om dit naast een theoretische benadering in de toekomst ook nog sterker te 
benaderen vanuit de praktijk.

Dergelijke opleidingen dragen bij tot sensibilisering en bewustwording over het belang 
van zakelijke skills als toekomstige professional in de cultuursector. Voor veel studenten 
is de praktijk nog een ver van hun bed-verhaal, waardoor het niet altijd evident is om 
deze theorie in praktijk om te zetten. Het feit dat deze zakelijke cursussen vaak 
facultatief zijn en geen verplicht deel uitmaken van het curriculum, draagt soms bij tot 
die vrijblijvendheid. 

Mijn administratie volgt deze problematiek op en legt waar mogelijk linken met trajecten 
zoals het Forum Ondernemend Hoger Onderwijs dat door Vlaio ondersteund en 
georganiseerd wordt. Mijn administratie volgt dit traject en merkt op dat er heel wat 
inspirerende praktijken zijn waar het de uitdaging vormt om die voldoende te laten 
doorsijpelen naar de Schools of Arts in Vlaanderen. Ik werk er actief aan mee om dit 
forum van uitwisseling, kennisdeling en gezamenlijke verrijking onder de aandacht te 
brengen van onze Schools of Arts.

Ook Cultuurloket werkt aan de sensibilisering van het hoger onderwijs en beklemtoont 
het belang van werkveldoriëntatie en maakt opleidingen op maat om de studenten 
wegwijs te maken in hun aankomende beroepspraktijk. Zij zien nog veel potentieel om 
bepaalde hiaten in de werkpraktijk van de (jonge) kunstenaar en cultuurwerker te 



voorkomen door gedurende de opleiding de student bewust te maken van de mogelijke 
financierings- en organisatievormen waarmee de praktijk kan worden ingericht. Hierbij 
worden ze ook wegwijs gemaakt in de rol van organisaties waar de 
student/cultuurwerker mogelijks ondersteuning kan aanvragen.

4. In de praktijk zie ik inderdaad de behoefte van de mecenas aan inhoudelijke inspraak, 
financiële return, of return in de toegang tot een bepaald netwerk of rechtstreeks contact 
met artiesten en cultuurwerkers. Dit kan wel leiden tot spanning in de verhouding tussen 
beide partijen. Maar spanning is nu eenmaal eigen aan alle vormen van samenwerking.

Dit alles was onderwerp van het traject Het Atelier dat helaas door het faillissement van 
de opdrachtnemer Emolife vroegtijdig werd afgebroken. In het najaar zal ik werk maken 
van een alternatief programma om dit thema weer op de kaart te zetten als de corona-
omstandigheden het toelaten.

5. M.b.t. de schok die corona veroorzaakt heeft in 2020: beide vragen (zowel a als b) kan ik 
niet beantwoorden. Mijn administratie heeft daarover geen informatie omdat er niet iets 
is als een globaal beeld. Bovendien is de sector veel groter dan het deel dat 
gesubsidieerd wordt.

Wel heeft de Koning Boudewijnstichting haar barometer van verenigingen in oktober 
2020 gepubliceerd waarin ze de impact van corona op de financiële situatie weergeven. 
Uiteraard is dit een andere focus dan de cultuursector maar hun inschattingen zijn zonder 
meer nuttig:

- Uit een kleine steekproef komt naar voren dat 87% van de ondervraagden de 
coronacrisis aanduidt als oorzaak van een daling van de giften van 
particulieren, privé-stichtingen, bedrijven, sponsoring en mecenaat.

- Het aandeel van verenigingen dat een dalende trend ervaart in de particuliere 
giften en giften uit privé-stichtingen is gestegen ten opzichte van 2018. Dat 
aandeel ligt in 2020 tussen 31% en 36%.

In deze cijfers wordt geen onderscheid gemaakt tussen de verschillende sectoren. Het 
gaat dus om algemene cijfers en niet om cijfers specifiek voor de cultuursector. 

In de adviesverlening door Cultuurloket en in het veld zijn heel wat initiatieven van 
culturele spelers te zien om aanvullende financiering te verwerven. Dat gaat over het 
verkopen van een lege stoel tot het steeds vaker verschijnen van een doneerknop op de 
websites. Ik meen een positieve trend te zien in het geefgedrag maar het effect op 
langere termijn kan op dit moment niet ingeschat worden.


